

أثر التدفقات النقدية على القيمة السوقية للشركات الصناعية المساهمة العامة المدرجة في

بورصة عمان

إعداد

عدي أحمد سالم المواس

إشراف

الاستاذ الدكتور هيثم العبادي

الملخص

هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على أثر التدفقات النقدية على القيمة السوقية للشركات الصناعية

المساهمة العامة المدرجة في بورصة عمان

يعدّ مفهوم التدفقات النقدية وأثرها على القيمة السوقية من المواضيع الهامة في الوقت الحاضر وتحديد

أهمية قائمة التدفقات النقدية في تحليل الوضع المالي وعلاقتها بالقيمة السوقية، ولتحقيق هذا الهدف قام

الباحث بجمع البيانات من سوق عمان المالي والخاص بالبيانات المالية للسنوات من 2010 وحتى 2015

والتي تشمل عدداً من المتغيرات، وتم استخدام المنهج الوصفي التحليلي، حيث يتكون مجتمع الدراسة من كافة

الشركات الصناعية المساهمة العامة المدرجة في بورصة عمان، والبالغ عددها (64) شركة صناعية مساهمة

عامة حسب موقع بورصة عمان في نهاية عام 2015، إذ تعد الشركات الصناعية المساهمة العامة من أكبر

القطاعات المدرجة في بورصة عمان، بالإضافة إلى أهميتها الكبيرة في التأثير على حجم الصادرات والواردات

في الدولة. ولفحص الفرضيات ووصف أثر المتغيرات، تم تحليل البيانات بواسطة برنامج الإحصائي

(SPSS).

ويمكن ذكر أهم النتائج التي توصلت إليها الدراسة :

- بينت الدراسة بأنه يوجد أثر للتدفقات النقدية من النشاطات التشغيلية على القيمة السوقية للشركات الصناعية المساهمة المدرجة في بورصة عمان.
 - بينت الدراسة بأنه يوجد أثر للتدفقات النقدية من النشاطات الاستثمارية على القيمة السوقية للشركات الصناعية المساهمة المدرجة في بورصة عمان.
 - بينت الدراسة بأنه يوجد أثر للتدفقات النقدية من النشاطات التمويلية على القيمة السوقية للشركات الصناعية المساهمة المدرجة في بورصة عمان.
- وعلى ضوء النتائج قدم الباحث مجموعة من التوصيات أهمها :
- أهمية قائمة التدفقات النقدية لإرشاد المستثمرين على القيمة السوقية للاسهم للشركات الصناعية، وذلك لمساعدتهم في اتخاذ قرارات الاستثمار .
 - يوصي الباحث بأن يتم إجراء دراسات مشابهة لهذه الدراسة من حيث المنهجية، وأن يتم تطبيقها على قطاعات اقتصادية أخرى، لتعزيز النتائج المتعلقة بهذه الدراسة.

**The Impact Of The Cashflows On The Market Value Of The
Industrial Companies With Public Shareholding Listed In Amman
Stock Exchange**

Prepared by:

Odai Ahmad Salem Almawas

Supervised by:

Prof. Haitham Alabbadi

Abstract

This study aimed to identify the impact of cash flows on the market value of industrial public shareholding companies listed on the Amman Stock Exchange. Study population consisted of all the companies listed at the ASE industrial companies, totally (64) industrial public company by ASE site at the end of 2015, which is the industrial public shareholding companies of the largest sectors listed on the Amman Stock Exchange. In addition the large compares have big impact on exports and imports in the size of the state.

To achieve the objectives of the study, the researcher collected data from the Amman Financial Market and private financial statements for the years 2010/2015, which included a number of variables.

The study arrived at the following results:-

-There is impact of cash flows from operating activities on the market value of industrial enterprises companies listed on the Amman Stock Exchange.

-There is impact of cash flows from investing activities on the market value of industrial enterprises companies listed on the Amman Stock Exchange.

-There is impact of cash flows from financing activities on the market value of industrial enterprises companies listed on the Amman Stock Exchange.

Based on the results the researcher presented a set of recommendations including:

- The importance of the statement of cash flows for the guidance of investors to the market value of shares of industrial companies, the spectrum to help them make investment decisions.
- It is recommended that the researcher is conducting studies similar to this study, in terms of methodology, and is applied to other sectors of the economy to enhance the results related to this study.